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„Ty, kdo uvěří, budou provázet tato znamení: Ve jménu
mém budou vyhánět démony a mluvit novými jazyky; bu-

dou brát hady do ruky, a vypijí-li něco smrtícího, nic se
jim nestane; na choré budou vzkládat ruce a uzdraví je.“                        

Mk 16, 17-18

Markovo evangelium končí  slovy:  „Oni pak vyšli,  všude
kázali;  a  Pán  s  nimi  působil  a  jejich  slovo  potvrzoval
znameními.“  Doslova je zde o řeč o synergii. O působení,
v němž není možné oddělit,  co konáme my a co koná
Bůh.  Kraličtí ke  znamením působení  učedníků,  o  nichž
Ježíš hovoří,  poznamenali, že „ta znamení do času toliko
trvala,  dokudž  víra  utvrzena  nebyla:  nyní  pak  v
duchovním smyslu ještě se plní.“ 

Známe nebezpečí opovážlivého spoléhání na zázraky, ale
vcelku spíše potřebujeme ujistit, že Bůh se mocí svého
Ducha chce přiznat k našim slovům a činům, kterými o
něm svědčíme. Nemusí se přitom vrhat hory do moře a
slunce zastavovat na nebi, ale něco se hýbe v lidských
srdcích. Snad i my máme zkušenost, že když se zvěstuje
evangelium,  posluchači  prožívají  vnitřní  uzdravení,
osvobození od toho, co je poutalo, a mluví novou řečí k
chvále Boží. A to je něco viditelného a hmatatelného, co
není plodem lidské výmluvnosti, ale Ducha svatého.





Samoobslužný křest?

     V jedné křesťanské skupině na facebooku se rozproudi-
la debata o tom, kdo může křtít. Pro nás je křest svátost,
kterou může udělovat pouze člověk k tomu povolaný, tedy
duchovní:   farář,  pastor,  jáhen...Překvapilo mě, kolik  dis-
kutujících  zastává  názor,  že  křtít  může  vlastně  kdokoliv.
Tedy každý křesťan prý může pokřtít kohokoliv, kdo si to
přeje. A navíc ještě i kdosi radí, že člověk se může pokřtít i
sám  a  nepotřebuje  k  tomu  církev.  Nu,  nedovedu  si  to
představit a vlastně ani nechci. Křest je přece iniciační ob-
řad, přechodová zkušenost, rituál zasvěcení života  Kristu.
To není jen tak! Není to jako u benzinky, kde vezmete ze
stojanu hadici  a natankujete plnou nádrž.  Není to tak že
se  sami  pokřtíte   a  napumpujete  si  do  duše  Ducha  sva-
tého. Rozhodnout se pro Krista musí člověk sám, ale křest
by měl přijmout.
     Vím,  existují  určité  výjimky pro  mezní  situace –  na-
příklad  je-li  ohrožen  život  nepokřtěného.  Ale  neplatí  to
pro běžný života běh, v němž jsme si až příliš zvykli na to,
že si vystačíme sami.

- mno -

Jak jsme informovali  v minulém vydání,  sbírka na svato-
dušní neděli je celocírkevní a je určena pro Diakonii ČCE,
letos  na  rekonstrukci  Speciální  školy  V  Zápolí  v  Praze  –
Michli,  díky které se zdvojnásobí její  kapacita. Pokud ne-
budete přítomni v kostele, můžete svůj dar během násle-
dujícího  týdne  poslat  na  účet  sboru  s  uvedením  vzkazu
„Diakonie“. Děkujeme. 





JEŠTĚ MLUVÍ, AČ ZEMŘELI

27.5.   Jan  Kalvín (1509-1564),  ženevský  re-
formátor  
Z výkladu o Duchu svatém v Učení náboženství
křesťanského, základního Kalvínova díla:

V této části vyznáváme svou víru, že Duch svatý je pravý
Bůh spolu s Otcem i Synem, že je třetí osobou nejsvětější
Trojice,  že  je  téže  podstaty  a  od  věčnosti  s  Otcem  i
Synem, a že je všemohoucí a Stvořitel všeho. Neboť jak již
bylo řečeno, jsou  tři  rozlišené  osoby,  ale jedna bytnost.
A čím  je  to vyšším  a skrytějším tajemstvím, tím spíše se
patří, aby to bylo uctíváno než zkoumáno, poněvadž to
ani  nemá,  ani  nemůže  býti  změřeno  podle  způsobu  a
měřítek  našeho  rozumu  ani  naší  řeči.  Proto  jako  se
spoléháme celou důvěrou na Boha Otce a jediného jeho
Syna,  tak  také  se  spolehněme  na  Ducha!  Vždyť  je  to
jeden náš Bůh s  Otcem i  Synem. Jsme přesvědčeni,  že
nemáme jiného vůdce ani  průvodce k Otci  nežli  Ducha
svatého, jako není jiné cesty nežli Kristus, a že nemáme
žádné milosti od Boha leč skrze Ducha svatého, poněvadž
milost je vlastně moc i dílo Ducha svatého, v níž Bůh Otec
v Synu působí všechno dobro, kdekoliv jest, v níž působí,
udržuje,  dává  vzrůst  a  obživuje  všecko,  a  v  níž  nás
ospravedlňuje, posvěcuje, očišťuje, volá a táhne k sobě,
abychom dosáhli spasení (Řím.8,30; Ef. 2,18; 1. Kor. 12,7
n).  A  tak  Duch  svatý,  pokud  na  tento  způsob  v  nás
přebývá,  osvěcuje  nás  svým světlem,  abychom se učili
jasněji poznávat, jak nesmírné bohatství božské dobroty
máme  v  Kristu  (1.  Kor.  2,10;  2.  Kor.13,4).  Naše  srdce
zapaluje ohněm lásky jak k Bohu, tak k bližnímu a den
ode  dne  víc  a  více  roztavuje  a  spaluje  neřesti  naší
žádostivosti  (Řím.  8,13);  takže  jsou-li  při  nás  nějaké



dobré skutky, je to ovoce a působení jeho milosti, naše
však  věno  bez  něho  jsou  temnoty  mysli  a  zvrácenost
srdce (Ga. 5,19 n). Ale přitom všechny tyto dary nejsou
odplatou za nějaké naše služby nebo zásluhy, nýbrž jsou
nám svobodně a  zdarma darovány  z  božské  štědrosti.
Atak věříme v Ducha svatého uznávajíce, že on jest spolu
s Otcem i Synem jediným naším Bohem a máme za jisté a
pevné,  že  je  to  jeho dílo  i  moc,  že  jsme uslyšeli  svaté
slovo evangelia, že jsme je ve víře přijali, a že nyní v této
víře  stojíme,  dílo,  které  je,  pravím,  zadarmo,  aby  se
nedalo nic připsat k našim zásluhám. Poněvadž toho se
dostává rovnou měrou všem věrným, musí tato víra býti
vírou všech. 
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